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روایت یک جشنواره شلوغ
مروری بر آنچه در نشست های روز های دوم و سوم 

جشنواره گفته شد 

بازخوانی مفاهیم قدیمی در سینمای دیجیتال
گفت وگو با رامتین شهبازی، به بهانه ترجمه کتاب جدیدش 

»چرخش کینماتیک« 

بهتریــن  روزگاری 
فیلمنامه هــای هــادی 
مقدم دوســت تبدیل به 
ســریال های ماندگاری 
می شد که بعد از گذشت 
سال ها هنوز تماشــای تکراری این سریال ها خالی از لطف 
نیســت. مقدم دوســت یک نویســنده کاربلد است که در 
ســال های اخیر در مقام کارگردان هم حاضر شده؛ علاوه 
بر تلویزیون فیلمنامه های ســینمایی اش همیشه یا نامزد 
دریافت سیمرغ بوده یا سیمرغ را گرفته است. مقدم دوست 
50ساله 2فیلم را به شکل اپیزودیک در سینما کارگردانی 
کرده و 2فیلم بلند چون »سربه مهر« و حالا »عطرآلود« را 
در کارنامه سینمایی اش دارد. »عطرآلود« جدیدترین فیلم 
این کارگردان اســت که در جشنواره چهل و یکم به نمایش 
درآمده است. گفت وگو را پیش از اکران فیلمش گرفتیم و 
مقدم دوست هم به سؤالاتمان پاسخ داده است. این کارگردان 
معتقد اســت که »عطرآلود« یک تجربــه جدید در دنیای 

سینماست و این فیلم حال درونی آدم ها را نشان می دهد.
»سر به مهر« را سال 1۳۹1 ســاختید و »عطرآلود« را 
امسال. )البته سال 1۳۹4 اپیزود »چسب زخم« را هم 
به عنوان یکی از اپیزودهای فیلم »هیهات« ساختید.( 

چرا میان فیلم هایتان این همه فاصله افتاد؟
بله. بین فیلم های سینمایی فاصله افتاده، اما در فواصل بین 
فیلم ها، فیلمنامه نوشته ام و سریال کار کرده ام. علت این 
فاصله که شما می فرمایید انجام کارهای دیگر به غیر از فیلم 
ساختن بوده است. دلیل اصلی این فاصله هایی که تاکنون 
بین ساخت فیلم سینمایی افتاده تمایل بنده به حضور در 
موقعیت های مختلف فیلمسازی  است. فیلم نمایش حال 
درونی آدم ها و تغییر آدم ها غیر از اینکه عنصر مهم نمایشی 
است و موضوعی برای جذابیت است، یک دغدغه مهم برای 

مخاطب هم هست که در زندگی شاهد این تغییرات باشد.
 از خلاصه داستان منتشرشــده »عطرآلود« چنین 
برمی آید که قرار اســت با یک ملــودرام با محوریت 
چالش های زندگی یک زوج مواجه شویم. چرا ملودرام 

و چرا روایت عاشقانه؟
این انتخاب چند حیث دارد، اما نیت اصلی از ســاخت این 
فیلم که با حیث هایی که عرض خواهم کرد متفاوت است، 
صرفا ساخت یک اثر عاشــقانه یا ملودرام نبود. ملودرام و 
عاشقانه می تواند برای یک فیلم از حیث فرهنگی یا برخورد 
مخاطب مزیت باشــد؛ همانطور که اطلاق عنوان  طنز یا 
ترســناک یا هیجان انگیز برای مخاطب یک مزیت است. 
ملودرام و عاشقانه یک رویکرد ســینمایی است که کمتر 
به آن توجه می شود؛ درحالی که این گونه هم نیاز مخاطب 

است و هم آن را می پسندد.
شــما بیشــتر از اینکه کارگردانی کنیــد به عنوان 
فیلمنامه نویس فعالیت داشته اید و اغلب هم با حمید 
نعمت الله همکاری داشته اید. چه شــد که فیلمنامه 

حسین حسنی را انتخاب کردید؟ 
طرحی ابتدا از طرف یوسف منصوری و حسین حسنی به 
بنده پیشنهاد شد که حاوی مشخصات نمایشی و مضامینی 
بود که قبل از این پیشــنهاد به آن فکر کرده بودم و جزو 
ایده هایی بود که برای نوشــتن و کارکــردن ذخیره کرده 
بودم؛ ضمن اینکه تجربه کار کردن متن افرادی غیر از خود 
آدم وقتی متن را می پسندید و به شما نزدیک است، نه فقط 
یک تجربه تازه، بلکه اتفاقی مفید و منطقی ا ست. بنده اگر 
عمری باشــد حتما دوباره برای خودم کار خواهم نوشت و 
اگر عمر و توفیق بیشتری پیدا کنم حتما دوباره از روی متن 

همکاران فیلمنامه نویسم فیلم خواهم ساخت.
 چطور به این ترکیب بازیگران رســیدید و مصطفی 
زمانی و هدی زین العابدین را به عنوان زوج »عطرآلود« 

انتخاب کردید؟
حضور مصطفی زمانــی نتیجه تمام بررســی های ما در 
پیش تولید اول فیلــم عطرآلود بــود. مصطفی حضور را 
پذیرفت و درباره نقش صحبت کرد و نظر داشت؛ نظرات 
مهمی که نشان می داد او به شخصیت و موقعیت داستانی 
فیلمنامه علاقه مند اســت و بیش از علاقــه برایش این 
موضوع مهم اســت. پیش تولید اول ما متوقف شد؛ چون 
فیلمنامه هنوز نیاز به کار داشت، اما مصطفی برای ما ماند. با 
حضور او در پیش تولید دوم خیلی زود به خانم زین العابدین 
پیشنهاد دادیم. این زوج با توجه به مختصات شخصیت ها 
به نظرمان کاملا مناسب بودند؛ ضمن اینکه همیشه نقش 
با بازیگر باید هماهنگ شــود و این هماهنگی بخشی از 
فرایند طولانی نگارش در یک فیلم ســینمایی با شرایط 

تولید فیلم است.
در مرحله تولید با مشکل مواجه نشدید؟ تجربه کار با 

حوزه هنری به عنوان تهیه کننده چطور بود؟
ما در تولید کاملا متناســب عمل کردیم. مشکل  معمولا 
از آنجا شروع می شــود که مثلًا بودجه با هزینه همخوان 
نیست و پیش بینی ها درست انجام نشده است. تهیه کننده 
کار یوســف منصوری همراه با نویســنده و بنده به عنوان 
کارگردان حین نگارش فیلمنامه حضور داشــت. حضور 
او کنار متن به عنوان تهیه کننده یک حضور نگران کننده 
نبود، یک حضور منطقی بود. نویسنده قطعا باید به بودجه 
توجه داشته باشد؛ نه می شود زیاد نوشت و نه کم و نه باید 
فقط ارزان نوشــت و نه قلم را تیز کرد برای گران نوشتن. 
مثلًا نباید چیزی نوشت که بعداً موقع تدوین همه به این 
نتیجه برسند که باید دور ریخته شــود؛ درحالی که برای 
ضبط آن بودجه هزینه شده است. جمع 3نفره ما مواظب 
این رعایت ها بود. تهیه کننده هم حواســش بود که فقط 
نگوید ارزان بنویسید. او هم مثل ما دنبال یک اثری بود که 

برازندگی تولیدی و استاندارد سینمایی داشته 
باشــد و در عین حال کاملا متناسب با بودجه 
باشد. این محاسبات حین نگارش و پیش تولید 

و بعد تر با انتخــاب عوامل همــراه، رفیق، 
دلســوز، هنرمند و کاربلد باعث شد که 

کنیم کاملا مطابق برنامه  عمل 
و مشــکلی وجود 
نداشــته باشد، اما 

یکــی از مهم ترین 
دلایل این، 
ن  ما بســا

ن  د بــو
ن  ما ز ســا
سینمایی حوزه 

بــود.  هنــری 
دوستان حوزه فقط 

مدیر یا مدیر فرهنگی 
نبودنــد، آنها خودشــان 
فیلمســاز  و  هنرمنــد 

هســتند. بــه جــز اینکه 
کار ســینما را خوب درک می کنند، 
سیســتم کارشناســانه ای در مرحله 
فیلمنامه و پیش تولید و حین تولید 
داشــتند. دقیق و از روی متد های 
تولید فرهنگی عمــل می کردند و 
رفتارشــان براســاس هیجــان و 
اضطراب یا ســلیقه شخصی نبود. 
حرف می زدیم و همدیگر را متقاعد 
می کردیم و مانند همکار با یکدیگر 

در تعامل بودیم.

گزارش نشست

 »کت چرمی« در 

سانس فوق العاده

مدیــر امور ســینماهای 
جشنواره بین المللی فیلم 
فجر از ســانس فوق العاده 
برای فیلم سینمایی »کت 

چرمی« خبر داد.
به گــزارش همشــهری، 
محمدرضــا فرجی، مدیر 
امور سینماهای جشنواره 
بین المللــی فیلــم فجر 
اعلام کرد: بنا بر استقبال 
مخاطبان از فیلم سینمایی 
»کت چرمی« یکشــنبه 
ساعت 1۵سانس فوق العاده 
برای این فیلم در ســالن 
اصلی پردیس ســینمایی 
نارسیس درنظر گرفته شد.

قانونی  امینی: 
عمل کردیم

مجتبی امینی،  در واکنش 
بــه خبر انصــراف برخی 
فیلمسازان خارجی از بخش 
جشنواره ها«  »جشنواره 
تأکید کرد: همــه فرایند 
حضور فیلم هــا به صورت 

قانونی طی شده است.
مجتبــی امینــی، دبیر 
چهل ویکمین جشــنواره 
بین المللــی فیلــم فجر 
همزمان با ســومین روز 
میزبانی پردیس سینمایی 
ملت از اصحاب رســانه با 
حضور در جمع خبرنگاران 
به ســؤالات آنها درباره 
حواشی روزهای اخیر این 
رویداد پاسخ گفت .امینی 
در پاســخ بــه خبرهای 
منتشرشــده در رسانه ها 
دربــاره انصــراف برخی 
کارگردانــان خارجی از 
حضور در جشنواره فیلم 
فجر گفت: هیچ انصرافی تا 
به امروز نداشته ایم. در حوزه 
حضور فیلم های خارجی در 
پروتکل های  جشنواره ها 
بین المللی وجود دارد که 
همه فعالان صنعت سینما 
بــه آن واقف هســتند. 
پخش کننده هــا متولیان 
ارائه فیلم ها به جشنواره ها 
هستند و در همه جای دنیا 
هم همین شــرایط حاکم 

است.
وی افزود: در جشنواره فیلم 
فجر هــم پخش کننده ها 
آثاری را ارائه و برای حضور 
ثبت نام کرده اند. تفاهمی 
شکل گرفته و حق پخش 
آثار پرداخت شده و نسخه 
دی ســی پی این فیلم ها 
با کیفیت بــالا در اختیار 
جشــنواره قــرار گرفته 
است. به تعبیری همه این 
اتفاقات به صــورت کاملًا 
حرفــه ای رخ داده و اگر 
کسی در گوشه ای از جهان 
می پرسد چرا، باید بدانید 
این چرا از نظر پروتکل های 
حقوقی و بین المللی حاکم 
بر فستیوال های دنیا کاملًا 

تعریف شده است.
امینــی گفــت: وقتــی 
باکیفیت فیلمی  نســخه 
به دبیرخانه جشــنواره ای 
تحویل و همه  چیز براساس 
پروتکل ها درباره آن رعایت 
شده و حق رایت آن را هم 
براســاس ارز بین المللی 
پرداخــت کرده ایم، فیلم 
دیگر در اختیار فستیوال 
اســت و حتماً نمایش داده 
می شــود. دبیر جشنواره 
تأکیــد کــرد: فیلم هایی 
که این اخبــار درباره آنها 
منتشرشده است، فیلم های 
حاضر در بخش »جشنواره 
جشــنواره ها« هستند که 
اساساً از بخش های رقابتی 
جشنواره فجر نیستند. ما 
2بخش رقابتی »جلوه گاه 
شرق« و »سودای سیمرغ« 
را در جشــنواره داریــم، 
اما بخــش »جشــنواره 
جشنواره ها« تنها به اکران 
فیلم هایی اختصاص دارد 
که پیش تر در جشنواره های 
دیگر درخشیده اند. آثار این 
بخش اساساً مورد داوری 
قرار نمی گیرند که قرار باشد 
جایزه ای به آنها تعلق بگیرد. 
این آثار تنهــا برای اهالی 

رسانه اکران می شوند.

مصطفی زمانی: فیلم های مذهبی به فرهنگ ما نزدیک است
روز سوم جشنواره برای اهالی رسانه با نمایش فیلم »عطرآلود« ساخته هادی 
مقدم دوست پایان یافت. در نشست پرسش و پاسخ این فیلم، مصطفی زمانی 
حضور داشت. در ابتدای این نشست، هادی مقدم دوست گفت: »عطرآلود 

برای من تجربه ای جدید هم از نظر مضمون و هم از نظر شکل و داستان بود. 
فکر می کنم نمایش حال درونی آدم ها و تغییر آن نه تنها موضوعی جذاب 
است، بلکه برای آدم ها نیز یک دغدغه است تا تغییر را در زندگی آدم های 

دیگر دنبال کنند. 
من در همه کارهایم برای نمایش حال درونــی آدم ها تلاش کرده ام.« وی 
در بخش دیگری از حرف هایش گفت: »بســیاری می گویند هدف شما از 

ساخت این فیلم چه بود؟ 
واقعیت این است که نمی توانم درباره هدفم از ساخت فیلم حرف بزنم؛ چرا 
که فیلم ساخته و تمام شــده و نمی توان با تعریف هدفم، ذهن مخاطب را 
تحت تأثیر قرار دهم؛ به همین دلیل پرهیز دارم از پاسخ به این سؤال.« وی 
ادامه داد: »گمان می کنم زندگی یعنی گذشــته، حال و آینده که ترکیبی 
از بیم، غم و امید است و همه اینها از هم جدا نیســتند. ارجاع این فیلم به 

کودکی است و برای آن از معصومیت استفاده کردم.« 
یوســف منصوری، تهیه کننده فیلم، نیز گفت: »بیش از یک سال پیش با 
حسین حســنی، فیلمنامه نویس، روی داســتان کار کردیم و در نهایت به 
این نتیجه رســیدیم که آقای مقدم دوســت بهترین فرد برای ساخت این 
فیلم است. سینمای مقدم دوســت ویژگی های خود را دارد که همه آن را 

می شناسند. او هم از این داستان استقبال کرد؛ چرا که دغدغه های این فیلم 
ازجمله دغدغه های او بود.«

مصطفی زمانی نیز درباره حضور در این پروژه گفت: فیلم های مذهبی چون 
به فرهنگ ما نزدیک است باورپذیر است و عطرآلود نیز از نظر من باورپذیر 
بود. فیلمنامه خوب بود و کار با آقای مقدم دوست یکی از بهترین تجربه های 
من در سینما بود. به او می گفتم نمی خواهم یک آدم سرطانی را بازی کنم؛ 
چون خیلی کلیشه است. مقدم دوست به من گفت نگران نباش و بسیار برای 
ساخت این فیلم آماده بود.« زمانی در بخش دیگری از حرف هایش گفت: 
»من هنوز نتوانسته ام شخصیت حقیقی خودم را پیدا کنم. 22 ساله بودم 

که نقش یوسف)ع( را بازی کردم. 
من یادگرفتن را بسیار دوست دارم. یاد گرفته ام مهم نیست در چه مرحله ای 
هستید همیشه چیزی برای یادگرفتن هست. اگر شخصیتی درست باشد، 
آن را برای بازی پیدا می کنم. برای رسیدن به این نقش، زمانی که تصمیم 
به همکاری با مقدم دوست گرفتم، بارها با او حرف زدم. شما نمی توانید به 
مرگ تان فکر کنید و دنیا برای شما تغییر نکند. انسان آفریده شده برای بقا 
و باید به این مسئله توجه کرد. اینکه می گویند اتفاقات ساده ای در زندگی 
رخ می دهد، درست اســت؛ چراکه زندگی به همین سادگی است. درباره 
این شخصیت بسیار اذیت شدم و فشــار زیادی را تحمل کردم. اگر دروغی 
بازی کنید، کارگردان می فهمد. سعی کردم نشان دهم وقتی درباره مرگت 

می فهمی، دیگر مفهوم زندگی مانند قبل از آن نمی شود.«

یادگار جنوب، داستان 
سرراستی ندارد

گفت وگو با مجتبی رشوند، تهیه کننده 
»یادگار جنوب«

مجتبی رشــوند، تهیه کننده »یــادگار جنوب« 
ســاخته 2کارگردان جوان و آینده دار ســینمای 
ایران، یعنی حســین دوماری و پدرام پورامیری 
است. کســانی که پیش تر فیلمنامه های »شنای 
پروانه« و »یاغی« به قلم آنها نگاشــته شده و در 
22سالگی فیلم »جاندار« را ســاخته اند. رشوند 
می گوید: فیلــم »یادگار جنــوب« روایت خطی 
ندارد. گرچه بــرای آحاد مردم جذاب اســت اما 
درکش نیاز به بلوغ ســینمایی دارد. بــا او درباره 
فیلم یادگار جنوب و حضورش در جشنواره امسال 

صحبت کرده ایم.
 ایده فیلم »یادگار جنوب«  از کجا 

آمد؟
ایده فیلم توســط نویســندگان بــا گروهی که 
همکارشان بودند به ذهن شــان رسید. نگارشش 
را شــروع کردند و تا جایی که اطلاع دارم حدود 
3سال روی فیلمنامه کار می کردند. آقای دوماری 
و پورامیری بهتر از من سابقه این فیلم را می دانند 
اما آنچه بر من مسلم اســت، این است که این دو 
نفر به عنوان کارگردان و هسته مرکزی، فیلمنامه 
را نوشــتند تا به آنچــه امروز در جشــنواره فجر 

می بینیم، تبدیل شده است.
چالش بزرگتان برای ساخت فیلم 

چه بود و چگونه آن را برطرف کردید؟
روز نخســت که فیلمنامه را خواندم دریافتم که 
بیگ پروداکشن است. می دانستم که ساخت فیلم 
دشواری را پیش رو خواهیم داشت. چون در تهران، 
گرمسار و قشم کار می کردیم، تعدد لوکیشنش کار 
را ســخت می کرد. اما کار به قدری جذاب بود که 

من همه  چیز را پذیرفتم.

 چقدر فکر می کنید که در جشنواره 
امسال اتفاق خوبی برای فیلم تان بیفتد؟ 

معتقدم کــه آدم ها به دانشــگاه می روند و درس 
می خوانند نــه بــرای اینکه آنچه دیگــران قبلا 
آموخته اند، بیاموزند. بلکه آنها به دانشگاه می روند 
تا به دانسته های قبلی خود چیزی بیفزایند. فیلم 
»یادگار جنوب« قدری فضای متفاوتی دارد. اگر 
نگویم با آنچه تا به امروز در سینمای ایران دیده ایم 
بی سابقه اســت اما دســت کم می توانم به جرأت 
بگویم که کم سابقه است. فیلمنامه غیرخطی است 
و داستان فیلم به هیچ وجه سرراست نیست. از این 
جهت کار متفاوتی انجام شده است. ما هم سعی 
کرده ایم به هیچ وجه کم فروشی نکنیم و هر آنچه 
در  شأن سینمای ایران و مردم ایران است، به اجرا 
بگذاریم اما نکته دیگر این است که دیدن این فیلم 
حتما بلوغ می خواهد. معتقــدم مخاطب باید به 
بلوغ فیلم دیدن رسیده باشد تا فیلم را درک کند. 
از دیگر ســو فیلم »یادگار جنوب« داستان بسیار 
جذابــی دارد و می تواند ذهن و اندیشــه مردم را 
درگیر کند. این را به آن دلیل می گویم که به همراه 
مردم این فیلم را در سینما دیده و همین حس را 

از آنها گرفته ام.
 به این اشــاره کردید که فیلمنامه 
خطی نیست و درک فیلم بلوغ سینمایی لازم 
دارد. به دانشــگاهی اشــاره کردید که برای 
دانشجو باید دانش افزایی کند. اگر بخواهید 
داستان فیلم را از همین زاویه برای مردم بازگو 

کنید، چگونه آن را بیان می کنید؟
فیلم ما 2، 3محور اخلاقی و اجتماعی دارد. یکی 
عشق اســت. عشــق واقعی که فردی درگیرش 
می شــود و از طرفی بــا فردی انتقام جــو مواجه 
می شود. آن فرد انتقام جو سعی دارد کینه ای که 
از این آدم بــه دل دارد یک جورهایی با بی رحمی 
و انتقام جویــی، تخلیــه کند و نهایتا کســی که 
مسیر صداقت و درســتی پیش می گیرد با کسی 
که سرنوشــت انتقام را پیش گرفته، از یک جایی 
مسیرشــان تغییر می کنــد. آن فــرد پایانش به 
روشــنی و روزنه هایــی از امید ختم می شــود و 
در نقطه مقابل بدمن هم سرنوشــت شــومی در 
انتظارش اســت اما آنچه اهمیت دارد این اســت 
که ســینمای دنیا چه به لحاظ محتوا و چه اجرا 
به ســمتی می رود که ما هم خودمــان را باید به 
آن برسانیم. سینمای ایران در جهان حرف برای 
گفتن دارد. سال گذشته در جشنواره های معتبر 
دنیا فیلم های متعددی داشتیم. در جشنواره های 
جهان کانــون توجهیم. از ســوی دیگر مخاطب 
امروز دسترســی هایی دارد که می تواند آثار روز 
دنیا را ببیند و انتظارش از سینماگر ما هم همین 
است. ما هم سعی کرده ایم که به آنچه استاندارد 

جهانی امروز می خواهــد و مخاطب از 
سینمای ما انتظار دارد، نزدیک شویم.
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 روایت 
حال درونی آدم ها
گفت وگو با هادی مقدم دوست، کارگردان فیلم »عطرآلود«


